
Acta del Consell Escolar Municipal del dia 10 d’abril de 2019 

ASSISTEIXEN: 

Sector Direccions  

Lourdes Rocher (Institut Puig de la Creu) 

Mònica Díaz (Escola Sant Esteve) 

Francesc Tresserras (Escola Emili Carles-Tolrà) 

M. Isabel Graells (El Sol i la Lluna) 

Anna Riera (Joan Blanquer)  

Rosa Gili (Bonavista) 

Paloma Cervera (Fedac Castellar) 

Toni Massagué (EBM Coral) 

Antònia Pérez (EMA) 

Sector Mestres 

Júlia Rojano (Mestre Pla) 

Montse Llargués (El Sol i la Lluna) 

Anabel Becerro (Fedac Castellar) 

Cristina Benet (Mestre Pla) 

Olga Rodriguez (Sant Esteve) 

Sector AMPA 

Mercè Esteban (Institut Castellar) 

Sílvia Farriol (El Sol i la Lluna) 

Noemí Sanchez (Federació d’Ampas) 

Blanca Muñoz (Bonavista) 

Noemí Figueras (Institut Puig de la Creu) 

Susana Carrillo (Joan Blanquer) 

Sector Polític 

Maria Gornic (PEDCAT) 

Àngela Pappalardo (Som de Castellar PSC) 



Pep Ferrandiz (Decidim) 

Mª Antònia Puig (regidora d’Educació) 

També assisteix Núria Altimira com a secretària del Consell, Mª Dolors 
Arumí (Serveis Educatius)  

S’EXCUSEN: 

Francesc Gallardo (Institut Castellar), Xavi Carceller (Mestre Pla), César 
Sánchez (El Casal), Mireia Miralles (EBM Colobrers), Carles Soria (Emili 
Carles-Tolrà), Núria Raspall ( El Casal), Laia Rocavert (Artcadia), Sònia 
Gatell (Espaiart centre d’arts escèniques), Núria Teruel ( llar d’infants El 
Niu), representant Ampa de l’ECT.  

1. Aprovació de l’acta. 
S’aprova l’acta sense cap esmena a fer. 
 

2. Actualització de les dades  del curs 2018-2019. 

 Es projecta el document on hi ha les dades actuals dels escolars del 
municipi i es fa l’apunt que al document que vam passar hi ha una 
modificació d’un alumne de tercer de primària de l’escola Joan Blanquer. 

 M. A. Puig comenta que aquest any els grups de 3r i 4t de primària 
estan molt plens i pel que fa a la secundària els grups de 2n de l’ESO també 
i dificulta la col·locació d’alumnat quan hi ha matrícula viva. 

 Des d’inici de curs  i fins a data 14 de març s’han gestionat 45 cassos 
de matrícula viva dels quals 6 han sigut canvi de centre dins el municipi, 39 
incorporacions noves, de les quals 29 han sigut de nacionalitat espanyola i 
16 de nacionalitat estrangera. Si les classifiquem per cicles, 26 són d’infantil 
i primària (10 d’infantil i 16 de primària), 18 d’ESO i 1 de batxillerat. 

3. Preinscripció escolar curs 2019-2020 
Es passen els següents quadres on hi ha l’oferta de vacants dels 

centres tant de primària i secundària i les sol·licituds que hi ha hagut. M.A. 
Puig comenta que la preinscripció es va iniciar el dia 29 de març i ha 
finalitzat el dia 9 d’abril. 



 

 

OFERTA PLACES SECUNDÀRIA (Plaça ordinària+ NEE) 

 

DADES DEL PROCÉS DE PREINCRIPCIÓ DE SECUNDÀRIA 

 

 La regidora  comenta que tant a nivell de primària com de secundària 
hi ha places de sobra, i ara amb les segones i terceres opcions s’aniran 
resituant totes les sol·licituds. 

 El director de l’escola Emili Carles Tolrà comenta que avui han rebut 
una sol·licitud fora de termini. 

 M. Esteban comenta si els de l’escola Sant Esteve tenen preferència 
per anar al seu centre o si tenen la mateixa puntuació per anar als altres 
instituts públics. 

 M. A. Puig comenta que des del Departament s’ha dit que els alumnes 
del St. Esteve estan adscrits als seu centre per garantir la continuïtat. En tot 
cas, tindran la puntuació de zona com a municipi, però no l’adscripció als 
altres dos instituts públics. 



Es pregunta si els germans que ja van a l’insitut Puig de la Creu del Sant 
esteve tenen possibilitat d’entrar a l’ institut i M. A. Puig comenta que 
primer entraran els adscrits i després la resta segons la puntuació que 
tinguin. També comenta que el procés de preinscripció no s’acaba fins al 
setembre perquè hi ha moments entremig de baixes i per això és important 
la llista d’espera que es manté fins a inicis del curs escolar perquè durant 
l’estiu hi pot haver moviments d’alumnat. 

4. Informacions d’interès 

 M. A. puig comenta que el dia 21 de gener de 2019 es va fer una 

reunió de comissió Mixta per preparar la trobada amb els  Serveis 

Territorials. En la reunió es va parlar dels cursos 4t,3r i 2n de primària que 

actualment estan molt plens. Respecte la secundària, es va parlar del la 

necessitat dels Instituts per al curs vinent  degut a la saturació que es viu a 

2n ESO. L’oferta a P3 es proposa que sigui similar al curs passat de 1r ESO 

es va decidir  Proposar la demanda d’ un grup més de 1r a l’institut Puig de 

la Creu, tot i que es seguirà demanant l’ institut escola amb les directrius 

que marcava el departament un centre de 2 línies o dos centres que puguin 

confluir en un projecte comú per la secundària. A banda, també es va parlar 

del Decret d’inclusió, vetlladors als centres i hores d’atenció al l’alumnat. 

També de la demanda del batxillerat artístic, de l’ampliació de PFI- d’agrària 

i mantenir el de cuina. Finalment també es parlar del document de 

segregació escolar i l’adhesió al pacte proposat pel Síndic de Greuges. 

 El dia 31 de gener des de l’Ajuntament es va mantenir reunió 

d’urgència amb el Director del Serveis Territorials, el Sr. Jesús Viñas, on es 

va fer el traspàs del recull de la informació que es va valorar des de la 

Comissió mixta de Planificació. També es va fer la demanda de crear un 

institut agrari , desvinculant-lo de l’Institut Castellar i poden actuar de 

forma autònoma acollint, a banda dels cicles que ja s’oferten,  un PFI de la 

família agrària. 

 Des del Departament d’Educació van prendre nota, i de mica en mica 

hem pogut veure  com les demandes que es van fer al gener han estat 

valorades i, en la mesura del possible, s’han tingut en compte. Del tema 

d’adjudicar més hores de vetlladors als centres educatius i de complir el 

decret d’inclusió, des del Departament van comentar que era un tema de 

pressupost i que no podien ampliar més hores, tot i que des de 



l’Ajuntament es va insistir que no es podia tirar endavant el decret 

d’inclusió sense els recursos necessaris. 

 Des del Departament d’educació s’està elaborant plànols per ampliar 

aules a l’escola-institut  Sant Esteve i també a la nau pels cicles d’agrària. 

En la reunió vam insistir en fer obres a la resta de centres de primària, ja 

que més enllà del manteniment, hi havia temes de desperfectes més 

estructurals, que pertocaria al Departament arranjar-ho. 

 P. Ferrandiz, comenta que quan parla de deficiència estructural, si és 

tema de perill o a què es refereix. 

 M. A. Puig comenta que bàsicament temes de teulats, lavabos nous, 

etc, però res que impliqui perill d’estructura. 

 M. Esteban comenta si els instituts també entren en aquesta 

demanda de les obres i la regidora comenta que la titularitat dels centres de 

secundària és directe del Departament i, per tant, l’Ajuntament no en té les 

competències de manteniment. 

 Un altre tema que es vol explicar és que des del darrer Consell 

escolar Municipal s’ha presentat diferents mocions al Ple Municipal de temes 

relacionats amb educació.  Un primera ha estat al ple de desembre,  la 

moció que fa referència als vetlladors als centres educatius i el 

desplegament del decret d’inclusió, corresponsabilitat Ajuntament- 

Departament d’Educació i també desplegament del Decret de menjador 

reivindicant que és un espai educatiu i ha de  donar resposta a les 

necessitats de suport de tot l’alumnat. 

 Al mes de febrer també hi va haver l’adhesió al pacte contra la 

segregació escolar: en el marc de les competències que tenim com a 

municipi s’assumeix el compromís en contribuir amb la  col·laboració del 

Departament d’Educació, amb l’aplicació de les mesures contingudes en el 

Pacte i participar en les reunions de seguiment del pacte en l’àmbit de les 

competències que tenim com a municipi. Al mes de març es va presentar 

una moció que parlava de posar a disposició espais municipals pel 

desenvolupament del batxillerat artístic. 

 Respecte el tema del Servei Comunitari, el Col·legi El Casal i Fedac 

Castellar ja hi participen amb alumnat de 3r de l’ESO. A partir del proper 

curs escolar s’hi incorporen els Instituts Castellar i el Puig de la Creu amb 

alumnat de 4t de l’ESO. Han fet la formació que oferta el Departament per 



tal d’elaborar un projecte de servei comunitari que  consisteix en què 

l’alumnat ha de fer 10 hores lectives dins el currículum (en una o vàries 

assignatures) i 10 hores de pràctica fora de l’horari escolar (si algunes 

famílies no ho volen, l’han de fer igual però a dins l’ institut). Per tal de 

facilitar la feina als centres, des de l’Ajuntament i conjuntament amb Els 

Serveis Educatius, estem en fase d’elaboració d’un catàleg d’activitats que 

s’ofertaran als centres per a fer el servei en entitats o en algun servei 

municipal(ludoteca, biblioteca....) o escoles de primària. És un tema 

complicat ja que hi ha un total de 325 alumnes aproximadament entre els 

quatre centres que s’hauran de repartir per dur a terme la part pràctica del 

servei comunitari.  

 M. Esteban pregunta si cada alumne podrà triar. Es respon que l’ideal 

seria així, però per temes de coordinació i de nombre d’entitats i/o serveis 

municipals que s’oferiran serà complicat triar individualment segons les 

necessitats de cada alumne. Si que s’ha procurat que hi hagi un ventall 

d’activitats de diversos àmbits per a poder triar. M. A. Puig agraeix la 

col·laboració  dels Serveis Educatius i la bona predisposició d’entitats del 

municipi, i també dels serveis municipals de l’Ajuntament i dels centres 

escolars per tal de donar resposta al projecte. 

 Respecte el tema de plurilingüisme i els auxiliars de conversa es 

comenta que des de la regidoria d’educació s’està treballant un nou plec de 

clàusules, que sortirà en breu, per tal de licitar el servei de cara a l’octubre 

de 2019. La idea és que surti amb un nombre d’hores similar al què ara 

s’està fent, tenint en compte que hi ha centres que es perden grups. 

Paral·lelament estem en tràmit d’aprovació d’un nou conveni de 

col·laboració amb el Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya 

i la vigència seria fins al 2021 i amb possibilitat de quatre anys més de 

pròrroga sempre i quan les dues parts hi estiguin d’acord. 

 Des de la Regidoria d’Educació es va sol·licitar dins el catàleg de 

recursos de la Diputació de Barcelona, una revisió del Projecte Educatiu de 

Ciutat. Ens han concedit el recurs, i estem engegant la realització d’una 

diagnosi per tal de poder elaborar un mapa de recursos a partir de les 

dades d’elaboració del PEC. Atès que hem fet diversos processos 

participatius en el darrer any (PLIA, joventut, la Estratègic, etc), la idea és 

aprofitar les diagnosis dels altres plans. Complementarem la informació 



amb una enquesta adreçada a escolars i famílies enfocada en les activitats 

de lleure que fan fora de l’escola i durant els períodes de vacances. Es 

demana als  centres el seu suport per tal que es puguin  passar les 

enquestes a l’alumnat (estem acabant de determinar quins cursos). El dia 5 

de maig a la fira d’extraescolar hi haurà una parada del PEC podran 

participar també d’un procés participatiu. 

 La diagnosi s’estructura en tres grans objectius: mapejar les 

oportunitats educatives del territori; recollir les necessitats educatives 

existent al municipi des d’una òptica 360 (de manera participativa, amb 

especial atenció als diferents temps i espais educatius, i amb equitat a 

l’accés dels recursos); compartir la diagnosi entre els diferents agents del 

territori per tal d’establir una agenda comuna i establir complicitats per a la 

fase del disseny del PEC. 

 M.  A. Puig comenta  que el dia 6 de febrer es va fer un Acte de 

reconeixement als mestres jubilats amb la col·laboració del PFI de cuina de 

l’Institut Puig de la Creu a qui agraeix la seva participació. 

 Respecte la Guia didàctica comenta que queden 180 activitats de les 

780 activitats de la Guia que s’han sol·licitat per aquest curs escolar. 

 El dia 26 d’abril es durà a terme la Festa de la Primavera adreçada a 

totes les escoles bressol amb l’actuació de Rahmon Roma. 

 El dia 5 de maig hi haurà la Fira d’activitats extraescolars de les 

10,30 a les 14h a la Plaça del Mirador. 

 Pel què fa al consell d’infants hi ha previstes diverses trobades entre 

el maig i juny. El dia 5 de juny es farà la Festa del Dia Mundial del Medi 

Ambient. Des dels Serveis Educatius recorda les activitats de  l’English Day 

que es farà el dia 11 de juny i el Certamen Atenea (reconeixement dels 

treballs de recerca de batxillerat) que serà el 19 de juny. Pel que fa a les 

Jornades esportives seran el dia 14 de juny a les pistes d’Atletisme i per 

l’alumnat de sisè.  Enguany s’ha creat el Consell d’Adolescents hi ha 

programades dues trobades, una el 25 d’abril i una el 30 de maig. 

 M.A. Puig també recorda que tant per vacances de setmana santa 

com al mes de juliol la ludoteca municipal estarà oberta en l’horari habitual. 

 Per Sant Jordi hi ha previst l’acte dels Jocs Florals de l’Escola 

Municipal d’Adults i durant el mes de maig hi haurà la setmana cultural i 

diverses audicions organitzades per l’Escola Municipal de Música. 



 A. Riera comenta que a l’anterior Consell Escolar Municipal es va 

generar un debat del tema dels vetlladors a les escoles i dels pocs recursos 

que el Departament destinava a la problemàtica i que arran d’allò i, amb un 

temps rècord, s’ha mobilitzat tota la comunitat educativa muntant activitats 

i recollint diners per fer front a les necessitats que hi ha. Valora que ha 

estat molt positiu perquè s’han creat sinergies entre persones, entitats i 

centres i vol aprofitar el plenari d’avui del  Consell Escolar Municipal per 

donar les gràcies a les entitats,als centres, a les Ampa i l’Ajuntament per 

tota la col·laboració que hi ha hagut i  per la feina ben feta. 

 M.A. puig s’acomiada dels membres del Consell Escolar, ja que serà 

el darrer que ella presidirà i agraeix la bona entesa que hi hagut durant tots 

aquests anys.  

 


